
 

 

 

 

Nyhedsbrev maj 2023 

Kære medlemmer  

Dette nyhedsbrev indeholder bl.a. program til årsmødet, valg til bestyrelsen inklusive 

præsentation af nye kandidater, link til tre nye høringssvar om fødeplaner, samt 

beskrivelse af Alliancen for fri abort m.m. Nogle af tingene vil I måske have læst om 

på vores Facebook-side allerede, men her får I en samlet opsummering.   

Venlig hilsen 

Bestyrelsen i Dansk Jordemoderfagligt Selskab 

 

 

Årsmøde og generalforsamling 2023 

DJS afholder årsmøde og generalforsamling med den 23. maj kl. 11-18 i Gødstrup 

med mulighed for virtuel deltagelse. Programmet for årsmødet kan ses herunder eller 

findes i opdateret version her. 

Direkte link til tilmelding. 

Den endelige dagsorden for generalforsamlingen er på DJS’ hjemmeside senest syv 

dage før årsmødet, men er også vedhæftet denne mail. 

 

https://danskjordemoderfagligtselskab.dk/wp-content/uploads/sites/3/2023/04/djs-aarsmoede-2023.jpg
https://jordemoderforeningen.nemtilmeld.dk/294/?fbclid=IwAR1cCvsKtB8568IQJAUT0ipfnAX8oE9GRc0w1sLdo7TNS82_9RthWMiwcss


 

 

 



 

 

Valg til bestyrelsen 

Der er som altid valg til bestyrelsen i DJS, og i 2023 er der valg til fem af bestyrelsens 

pladser. Desuden er der valg til de to pladser som suppleant til bestyrelsen. 

Bestyrelsen i DJS består ifølge vedtægterne af ni bestyrelsesmedlemmer og to 

suppleanter. 

På vores hjemmeside kan du læse om valgprocedure.  

Vi er så heldige at have modtaget tre nye kandidatopstillinger til bestyrelsen. I kan 

læse om de tre kandidater herunder. 

Genopstiller til bestyrelsen 

Mie de Wolff (formand), Nina Nathan (næstformand), Thea Thetmark 

(bestyrelsesmedlem), Monica Ladekarl (suppleant) er på valg og genopstiller. 

 

Udtræder af bestyrelsen 

Githa Cajus (bestyrelsesmedlem), Anna Petra Thorsen (suppleant) afgår og søger ikke 

genvalg.  

Maria Brintow (bestyrelsesmedlem) og Jane Hyldgård Nielsen (bestyrelsesmedlem) 

har i indeværende valgperiode trukket sig fra bestyrelsen, og bestyrelsespladserne 

skal derfor genbesættes. 

 

Ikke på valg 

Bestyrelsesmedlemmerne Marie Vedsted Christensen, Jane Dahl og Thea Teglbjærg 

blev valgt i 2022 og er ikke på genvalg i år. 

Valgproces 

Bestyrelsesmedlemmer vælges for en toårig periode ad gangen. Man er valgt til 

suppleant i et år. 

I DJS deltager suppleanterne ved alle bestyrelsesmøderne. I princippet har de ikke 

stemmeret, men da bestyrelsen ofte taler sig frem til beslutninger, har det i praksis 

ikke den store betydning. 

Fredsvalg 2023 

Med de indkomne kandidater til bestyrelsen (Joan Iwersen, Christina Prinds, Lea 

Mejdahl) og de nuværende bestyrelsesmedlemmer, der ønsker genvalg (Mie de Wolff, 

Nina Nathan, Thea Thetmark) samt de nuværende bestyrelsesmedlemmer, der ikke er 

på valg i år (Thea Teglbjærg, Marie Vedsted Christensen og Jane Dahl) vil den 

kommende bestyrelse bestå af ni medlemmer.  

Valget til Dansk Jordemoderfagligt Selskabs bestyrelse 2023 bliver derfor et fredsvalg. 

https://danskjordemoderfagligtselskab.dk/forside/bestyrelse/


 

 

Monica Ladekarl genopstiller som suppleant. Der er ikke indkommet øvrige kandidater 

til suppleant-posterne. Det vil sige, at der er en ledig suppleant-post i bestyrelsen. Vi 

gør opmærksom på, at medlemmer af DJS på dagen for generalprøven kan melde 

kandidatur til den resterende suppleant-post.  

Der kan ifølge selskabets vedtægter ikke blive kampvalg om pladsen, da de her 

opstillede kandidater har opstillet deres kandidatur inden for tidsfristen. 

Nye kandidater  

Joan Iwersen 

Jeg hedder Joan Iwersen, og har været jordemoder siden 2007. 

Jeg er uddannet fra jordemoderuddannelsen i København og har 

arbejdet som basisjordemoder på Hillerød Hospital fra 2007. 

Aktuelt er jeg ansat som afdelingsjordemoder på Rigshospitalet, 

hvor jeg startede som basisjordemoder i 2016. 

Jeg er praktiker og mit jordemoderhjerte banker især for 

fødslerne, det gælder alt lige fra hjemmefødslerne til de 

patologiske fødsler. 

Jeg er nysgerrig på udviklingen i faget og startede derfor i 2020 

på erhvervskandidaten i jordemodervidenskab på SDU, som jeg læser sideløbende 

med mit arbejde. 

Jeg har valgt at stille op til bestyrelsen i DJS, fordi jeg gerne vil bidrage til udviklingen 

af jordemoderfaget med mine erfaringer og kompetencer fra især afdelingsjordemoder 

funktionen, således at også denne vinkel af faget får en plads i foreningens arbejde. 

 

Lea Mejdahl 

Jeg er blevet opfordret til at stille op til bestyrelsen i DJS. Og da 

jeg synes det er ultra vigtigt at I/vi findes, vil jeg gerne bidrage 

med hvad jeg kan. 

Jeg er uddannet i 2008, har arbejdet på specialafdeling de første 

9 år af mit jordemoderliv. Haft 2 år i lægepraksis, og arbejder nu 

på 5. år på Roskilde Fødeklinik, DK's, endnu, desværre, eneste 

fritstående jordemoderledede klinik uden brugerbetaling. Har set 

vores fag fra mange forskellige vinkler. Brænder for at vi kan få 

omsat al den tilgængelige viden om hvordan vi gør vores fag 



 

 

bedst, til praksisnær virkelighed NU! Og derfor er det vidunderligt at arbejde på en 

måde nu, hvor jeg ikke skal bakse med en tung institution, en fastforankret kultur, 

som kan være svær at flytte i forhold til områder, hvor man ofte arbejder måske 

direkte imod bedste viden og evidens. Men i stedet kan navigere lettere i at 

implementere nyeste (og tit utrolig gammel) viden, som kommer familierne til gavn. 

Og ikke mindst at min vigtigste relation i mit arbejde er den jeg har med familien, og 

ikke institutionen. Det gør, at jeg efter 10 år i faget, har lært fødslerne at kende på 

ny. At få lov at se dem udfolde sig uforstyrret, ser jeg for første gang rigtigt nu. Det 

burde være et krav på jordemoderuddannelsen at man har set fødsler uden for 

hospital X gange, før man kan kalde sig jordemoder. 

Jeg arbejder, som mange af jer andre sikkert, allerede meget. Men vil stille op i det 

omfang det er muligt for mig, med de kompetencer og den vinkel på vores fag jeg kan 

bidrage med. 

 

Christina Prinds 

Jeg er jordemoder fra 1999 og arbejder dels på Syddansk 

Universitet som underviser, forsker og uddannelsesleder på den 

jordemodervidenskabelige kandidatuddannelse og dels på 

Sygehus Sønderjylland, hvor jeg er involveret i en del 

forskningsprojekter. Jeg har tidligere arbejdet klinisk på OUH og 

i Kolding, men de seneste mange år, været optaget af vores fag 

og virksomhedsområde fra et underviser- og 

forskningsperspektiv. 

Jeg er optaget af, hvordan fødsel og forældreskab forandrer livet 

eksistentielt og hvordan vi kan udforske den livsperiode i et 

salutogenetisk perspektiv. Det synes jeg er relevant både ift. 

det at være forældre og ift. os som jordemødre – og andre 

professionelle i svangreomsorgen. 

Jeg er derfor også optaget af uddannelse og dannelse (sådan set hos både forældre 

og professionelle) og af, hvordan vi dermed skaber de bedste rammer for fødsel og 

forældreskab i Danmark. 

Derfor vil jeg gerne være en del af bestyrelsen i Dansk Jordemoderfagligt Selskab. 

Med nysgerrighed, kløgt, systematik og godt netværk i det faglige selskab, tror jeg vi 

kan bidrage med at fokusere på og forandre de aspekter, som vi finder væsentlige for 

felt og fag – og det vil jeg med glæde bidrage med.    

 



 

 

Høringssvar til fødeplaner i tre regioner 

DJS har lavet høringssvar til hhv. Fødselsplanen i Region Nordjylland, Fødeplanen i 

Region Hovedstaden og Fødeplanen i Region Sjælland – og dermed de sidste 

høringssvar til fødeplaner i denne omgang.  

Høringssvarene kan læses her 

 

Alliancen for fri abort 

Sex og Samfund har lanceret “Alliancen for fri abort” i anledningen af 50-året for den 

frie abort, hvor DJS deltager sammen med bl.a. Jordemoderforeningen og en lang 

række andre interesseorganisationer. Igennem 2023 vil alliancens aktører markere 

året på forskellig vis og forhåbentlig stimulere en masse debat og fortsat bred 

opbakning til fri abort. I DJS arbejder en undergruppe sammen med 

Jordemoderforeningen på at formulere et samlet brev med opfordring til at ændre den 

nuværende 50 år gamle - og på nogle punkter forældede - abortlovgivning. 

I kan læse mere om alliancens arbejde her. 

 

Åben høring i folketinget om sundhedsmæssige og 

sociale aspekter ved abortgrænsen 

I anledning af 50-året for indførelsen af fri abort i Danmark afholdte 

Folketinget en åben høring om emnet. 

Formålet med høringen var at belyse de sundhedsmæssige og sociale aspekter 

af den nuværende abortgrænse på 12 uger. Loven giver kvinder over 18 år ret 

til fri abort frem til udgangen af 12. graviditetsuge, mens et regionalt 

abortsamråd kan give tilladelse til abort frem til 22. graviditetsuge. 

Under høringen var der bl.a. oplæg fra en række sundhedsfaglige eksperter 

(herunder Lis Munk fra Jordemoderforeningen og Anne-Mette Lykkebo fra 

DSOG), som belyste sammenhængen mellem abortgrænsen og muligheden for 

at gennemføre sikre aborter. Der var også ekspertoplæg om internationale 

erfaringer, praksis i abortsamrådene i forhold til ansøgninger om tilladelse til 

senabort pga. sociale og psykiske årsager og oplæg om erfaringerne med 

rådgivning af kvinder over og under 18 år. 

Høringen fra Folketinget kan ses her: 

https://www.ft.dk/aktuelt/webtv/video/20222/liu/tv.8382.aspx?as=1#player 

https://danskjordemoderfagligtselskab.dk/forside/hoeringssvar/
https://www.friabort.com/
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.ft.dk%2Faktuelt%2Fwebtv%2Fvideo%2F20222%2Fliu%2Ftv.8382.aspx%3Fas%3D1%26fbclid%3DIwAR3TCWX6vRFSvz5P68IXslDsmEI5k2-aCCIaw0V5WkXcb9N22URrgqMUxyE%23player&h=AT2O8J8MJlkgnuFTH2T3DvDyvlUlwlNhO6uZuR41OpNtZ8hTGhVUWM3uwCStlVCYaygyGJVBCkuyKwK9rFBcoKbRHQTsizPQntxRpy6sdAe3tqBFTTeXD-LkuVTiAT0I2Og
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fwww.ft.dk%2Faktuelt%2Fwebtv%2Fvideo%2F20222%2Fliu%2Ftv.8382.aspx%3Fas%3D1%26fbclid%3DIwAR3TCWX6vRFSvz5P68IXslDsmEI5k2-aCCIaw0V5WkXcb9N22URrgqMUxyE%23player&h=AT2O8J8MJlkgnuFTH2T3DvDyvlUlwlNhO6uZuR41OpNtZ8hTGhVUWM3uwCStlVCYaygyGJVBCkuyKwK9rFBcoKbRHQTsizPQntxRpy6sdAe3tqBFTTeXD-LkuVTiAT0I2Og
https://www.ft.dk/aktuelt/webtv/video/20222/liu/tv.8382.aspx?as=1#player


 

 

Obstetrisk Guidelinemøde 2023 

Mie og Petra deltog som repræsentanter fra DJS. Derudover har vi været med til at 

udpege en række jordemødre til udvalgte guidelinegrupper.    

I kan læse udkast til guidelines her 
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